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Mircea ANDREESCU: 

"r� �� � e� 1Ă �f ţ �� �/)," 
M IRCEA ANDREESCU 

s-a născut pe 30. 1 2. 1 939 la Su
ceava. A absolvit I nstitutul de Artă 
Teatrală si C inematografică 
" I .L. Caragiale" din Bucureşti, la 
clasa profesori lor A. Pop Mar!ian 
şi Octavian Cotescu, în 1 964, ca 
şef de promo!ie. Din 1 964 este ac
tor la Teatrul ,.Sică Alexandrescu" 
din Braşov. in perioada 1 . 1 2 . 1 990 
-31 . 1 2 . 1 992 a fost actor la Teatrul 
Odeon din Bucuresti. A colaborat 
cu Teatrul Levant  condus de Va
Ieria Seciu. in aceeaşi perioadă, a 
efectuat turnee în străinătate, la 
Vene!ia, Floren!a şi G lasgow. 
A colaborat la Televiziunea 
Română la emisiuni de divertis
ment şi spectacole de teatru. 

Roluri importante în teatru: 
1 966 - Magis din Oul de Felicien 
Marceau, regia Mihai Raicu; 1 968 
- Rică Venturiano, O noapte fur
tunoasă de I .L. Caragiale, r. Sică 
Alexandrescu; 1 974 - Agamiţă 
Dandanache, O scrisoare pier
dută de I . L. Caragiale, r. Mircea 
Marin; 1 978 - Eduard al /1-lea din 
Eduard al //-lea de C. Marlowe, 
r. Mircea Marin; 1 980 - Inventato
rul din Soldatul necunoscut şi 
soţia lui de P. Ustinoff, r. E. Mer
cus; 1 982 - Troilus şi Cresida de 
Wil l iam Shakespeare, r. Mircea 
Marin; 1 983 - McCann d in Serata 
neprevăzută de H .  P in ter, 
r. M. Marin; 1 986 - Noe din Arca 
bunei speranţe de 1 .0. Sărbu, 
r. Forin Fătulescu; 1 987 - Martorii 
1, 11, 11, IV, V. VI din 7 Martori de 
P. Karvas, r. E .  Mercus; 1 988 -
Guss d in  Locuinţa Zoikăi de 
M. Bulgakov, r. E. Mercus; 1 99 1  -
Doctorul Balanzzoni din Minci
nosul de C. Goldoni , r. Vlad 
Mugur la Teatrul Odeon Bucureşti; 
Socrate din Ultima noapte a lui 
Socrate de ŞI. Ţanev, r. Ştefan 
lordănescu ,  Teatrul Levant 
Bucureşti ; 1 994 - Fard din 

Nevestele vesele din Windsor de W. Shakespeare, r .  Beatrice Bleon!; 1 995 - Ghenadi Panfilovici din Insula 
purpurie de Mihail Bulgakov, r. Louise Dănceanu; Mick d in Fraţii de S. Barry, r. Alexandru Dabija; 1 996 - Tartuffe 
din Tartuffe de Molie re, r. Mircea Cornişteanu; 1 997 - Janko din Tărâmul celălalt de Duşan Kovacevici, r. Horea 
Popescu; 1 988 - Leonida din Conu' Leonida faţă cu reacţiunea de I .L. Caragiale, r. Claudiu Goga; 1 999 - Tocilă 
bufonul din Cum vă place de W.  Shakespeare, r. Al .  Colpacci; George din Cui i-e frică de Virginia Woo/f? de 
E. Albee, r. M. Cornişteanu; 2000 - Ana tol din Portret de criminal de S. MroOek, r. C. Goga; 2002 - Wi/ly Loman 
din Moartea unui comis voiajor de Arthur Mi l ler, r. Dominic Dembinski; Montecchi din Blestemul lui Mercutio 
LI� Gr Gorin. r. c. Go�J"; Janko din Tărâmul celălalt de Duşan Kovacevici, r. Horea Popescu la Teatrul Naţional 
.,1 . 1  . Carauinlc" 13ul":tm'!şti; 200:-1 - Sa/Ieri t.J in  Amadeus de Peter Shall�r.  r Kincse:; Elemcr; NRe lpinqP.M:11 din O llr>l'lpte furtunoasii de 1 1 l:F!rF!Qiale. r. M. Curnişteonu. 

• 
Filmo�JrF�fiP. :>clcctivn: f>as in doi - r. Dan l 'oţo; Vulcanul stins - r. Geuoye Cornea ; A 1 1 -" porunca -

r. Mircea Doncliuc. 
Prem i i .  distincti i :  1 970 - Promiul Revistei Tl:.l\fRUI, 1-'rerr t i i  riP. i n ler!Jretnrc la Fc::;tov:.llul nrarroalur<JiP.i 

Gonle o o o porane ele la Braşov ( 1 980, 1 99!:>. 1 !197, 2001 ) , l a  Feslival u l de Comedie rlc la Galaţi ( 1 988);  Ort.Jinu1 
.. Menlul Co Jiturar· c:l.  il V-a. 



Costin Manol iu :  Cum a fost copi lăria lu i  Mi rcea Andreescu? 
Mircea Andreescu: A fost o copilărie foarte fericită . . .  M-a însoţit războiul de-a 

lungu l  ţări i .  Ne-am refug iat din nordu l  Moldove i ,  de la Suceava, unde m-am născut, 
la Gurahonţ ş i  apoi la Oradea, unde am şi rămas. Nu ştiu exact dacă mi s-au 
întipărit m ie  pe retină întâlmplări le pri n  care am trecut sau imagin i le s-au format 
cu ajutorul celor povestite u lterior de cei din juru l  meu,  mai în vârstă decât mine.  

C.M. :  Ati făcut scoala la Oradea? 
M.A.: La. Oradea şi  acolo am început şi teatru l ,  fără să visez vreodată că voi 

deven i  actor. I n  1 955, s-a înfi inţat Secţia română a Teatru lu i  de Stat din Oradea. 
Au trecut pe-acolo câteva persoane care au deven it apoi foarte importante pentru 
teatru l românesc. De exemplu ,  regizoru l Radu Penciulescu. Am fost f igurant în 
pr imul lui spectacol .  Eram elev de l iceu .  A montat la Oradea şi Valeriu Moisescu.  
Eram entuziasmat de ceea ce vedeam, dar acasă eram atât de săraci ,  încât nu  mă 
gândeam că voi face teatru.  Dan Alexandrescu a in iţiat la Oradea n işte cursuri de 
pregăti re în arta actoru lu i .  Făcea un  lucru minunat. Pregătea t ineri pentru teatru , 
pe gratis. De-acolo a p lecat şi Cornel iu  Dumitra�, care mi-a fost şi coleg de clasă 
la l iceu .  Dumnezeu să-I odihnească. Am fost şi eu  la acele cursuri şi m-am lăsat 
pr ins în joc. În 1 956, când am terminat l iceu l ,  fără să-mi dau examenul de 
maturitate, bacalaureatu l ,  am dat prima oară examen la actorie, la Bucureşti . 
N-am intrat. Pe vremea aceea era o concurentă i nfernală, mai mult de zece 
candidaţi pe un loc. În anul  u rmător, pentru că n-aveam bacalaureatu l ,  n-qm mai 
fost pr imit ,  aşa că am mai făcut un  an de l iceu , ca să nu fiu luat în armată. In f ine, 
la a treia încercare am reuşit . Erau hotărâtoare probele practice. Mi-aduc aminte 
că am trezit i nteres prezentându-mă cu o povestioară i ntitu lată Sâmbu_rele lui 
Basarabescu. A fost bine,  pentru că foarte puţi n i  se prezentau cu proză. I n  1 960, 
când am intrat la actorie,  profesorii claselor de actorie au fost Costache Antoniu 
şi Ion Cojar, Beate Fredanov, Jules Cazaban. Profesorii mei au fost A. Pop 
Marţian şi Octavian Cotescu. 

C.M.: Cine v-a influenţat mai mult în timpul facultăţi i?  
M.A.: Octavian Cotescu a avut un rol foarte important. El  debuta în 

pedagogia de teatru şi a fost apropiat de noi. Coleg i i  mei de clasă erau Valeria 
Seciu, rylariana Mihuţ, Rodica Mandache, Ovidiu Iu l i u  Moldovan ,  Boris 
Petroff. In aceeaşi promoţie mai erau Virg i l  Ogă�anu, Dan Săndulescu, l l inca 
Tomoroveanu,  Ion Caramitru, Costel Constantin ... 

Pop Marţian era un profesor mai rig id ,  foarte cazon.  Nu te întreba n iciodată 
cum ţi-ai petrecut vacanţa, ce mai fac ai tăi ,  cum te simţ i .  . .  Nu l-am prea iubit. Se 
lucra destul de greu cu e l .  Ne dădea prea des tonuri .  După ce am terminat 
facultatea, m i-am dat seama că Pop Marţian deţi nea o ştii nţă a pedagogie i  de 
teatru . M i-amintesc că în anul I l  jucam deja scene din nuvele, schiţe, piese de 
teatru . Eu eram Petru Arjoca din Cetatea de foc de Mihai l  Davidog lu .  O piesă 
proletcultistă, cumpl ită. Jucam un rol pe care la Teatrul Naţional din Bucureşti îl 
j uca George Calboreanu. Eu aveam pe-atunci 54 de k i lograme, eram un ţâr şi mă 
tot întrebam de ce mă chinuie cu personaju l  acela care cerea o anumită 
masivitate. Mai târz iu ,  mi-am dat seama că la ki logramele mele ,  la fe lu l  meu de a 
fi , jucatu l d in vârful buzelor, care se poartă mult  astăzi ,  sti l u l  acesta intim ist, în care 
doar tu auzi ce rosteşt i ,  a fost contracarat pr in astfel de personaje,  care m-au 
învăţat să capăt adâncime,  greutate. Octavian Cotescu şi alţi i ne-au spus că Pop 
Marţian ţ inea foarte mu lt la studenţi i lu i  şi cred că aşa era. Se muncea pe rupte . 
La baza educaţie i  actorulu i  era metoda Stan is lavski . Cei care au ştiut ce să aleagă 
au avut numai de câştigat. Cineva m-a întrebat ce părere am despre metoda 
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Stanis lavski . l -am răspuns că e ca o farmacie.  U ni i  se duc şi cumpără tot ce 
găsesc acojo, alţi i iau ce le trebuie .  

C.M.:  In perioada studenţiei aţi avut modele, actori preferaţi ,  care vă 
plăceau în mod special? 

M.A.: A fost perioada de mare stră lucire a lu i  Octavian Cotescu. Erau în 
p l ină afi rmare Gheorghe Dinică şi Marin Moraru. N-o să uit niciodată spectacolu l  
lor  de �a Teatrul "Bu landra": Nepotul lui Rameau după Diderot, în  regia lu i  David 
Esrig .  Im i  p lăceau foarte mulţ i actori , dar dacă ar fi să spun cine îmi plăcea foarte 
tare ar trebui să rostesc nume care astăzi poate nu mai spun n im ic n imănu i .  De 
pi ldă,  Aurel Munteanu de la Teatrul Naţional ,  un actor aparte. N-a fost nici artist 
al  poporu lu i ,  n ic i  artist emerit, dar a fost un artist mare. Sau Mihai Pălădescu de 
la Teatrul de Comedie. Sau Vasi le N iţulescu, pe care cred că nu  1-a u itat lumea. 
Erau actori specia l i ,  actori care se vedeau fără să facă sau să aibă ceva 
spectaculos, cum are Marinuş Moraru. E greu să nu  te u iţi la e l .  În Troi/us şi 
Cresida, de exemplu ,  M ihai Pălădescu era discret, m inuţios, exact, dar ţ inea 
foarte b ine piept celorlalţi . Juca alături de Dinică, Albulescu ,  Moraru şi îl vedeai. 

C.M.: In ce împrejurări aţi ajuns la Teatrul Dramatic din Braşov? 
M.A.: La Braşov am ajuns fără să vreau şi  după un scandal care a avut loc 

la repartiţ ie. Mi s-a refuzat un post în Bucureşti , s inguru l  post din Bucureşti . Eu am 
fost şeful promoţiei care a absolvit în 1 964. Cu media pe care o aveam, puteam 
să-m i  aleg orice post, în orice oraş. Mi s-a ref�Jzat postul de asistent un iversitar la 
Institutu l de Artă Teatrală şi  Cinematografică. l mpreună cu Octavian Cotescu ,  am 
fost la Livi u Ciule i ,  care era directorul  Teatru lu i  "Lucia Sturdza Bulandra" d in 
Bucureşti ş i  în 30 de secunde mi  s-a oferit un post la teatru , jumătate de normă, 
cu condiţia să f iu admis ca asistent la institut, post care mi s-a refuzat de către un 
tovarăş din min ister. Am fost obligat să aleg şi  am optat pentru Braşov, dar nu chiar 
la întâmplare. Văzusem un  spectacol reg izat de Dinu Cernescu la  teatrul 
braşovean , cu  piesa • Vizita bătrânei doamne de Friederich Durrenmatt. U n  
spectacol foarte bun .  I n  t impul  studenţiei ,  văzusem un  spectacol montat d e  Ion 
S imionescu după Vas i le  A lecsandri , într-o lectură i nteresantă, modernă.  
Credeam că merg la un  teatru bun,  de aceea am ales Braşovu l .  

C.M.: Ce e important pentru un actor aflat la  început de drum? 
M .A.: Să joace ş i ,  dacă se poate, îndrumat de un regizor care să ştie mese

rie ,  cu parteneri bun i .  Eu am găsit la Braşov o trupă destul de amestecată. Plecase 
Stela Popescu, tocmai pleca Ion Siminie. I -au u rmat Cornel Coman ş i  alţi i .  Dar 
au rămas actori foarte buni, cum a fost Andrei Armancu, pe care n ic i  critica nu  a 
reuşit  să-I impună sau Geta Grapă. S-au prăpădit amândo i .  Cam l ipseau reg izori i 
ş i  iată de ce a fost important ce am învăţat în institut ş i  ce deprinderi am dobândit ,  
pentru că de foarte multe ori trebuia să ne descurcăm s inguri .  La început, am jucat 
rolu ri mai m ici , dar după un an am prins un rol principal în spectacolu l  cu piesa 
Oul de Fel ic ien Marceau.  S-a născut greu .  Pregăti rea a durat aproape un an, dar 
a fost o izbândă. A avut mare succes.  La Cluj am jucat patru reprezentaţi i  în două 
zile. M-am pomenit la cabină cu marele actor Kovacs Gyărgy, un boier al teatru lu i  
maghiar. U n  om în  etate, cu  prestanţă. Foarte cald şi  amabi l ,  s -a  p rezentat ca  un  
şcolar care vine să ceară un  autograf. Am crezut că  îşi râde de m ine .  Nu . Era 
foarte serios. Când a aflat că am terminat facultatea doar cu u n  an în u rmă,  mi -a 
z is că îmi va fi foarte g reu ,  pentru că ştacheta era atât de sus ridicată, încât 
termenul  rle comparaţie mă va u rmări foarte multă vr�me 9i aşa a fost. Timp de 
1 0- 1 5 ani  m i  s-a spus: "Acum ai fost la n ivel ul  d in Oul sau "Ai fost b ine, dar n u  ca 
în Oul". D u pă 1 989,  vizavi de teatrul din Braşov, în staţia de autobus, m-a oprit o 



doamnă şi m-a întrebat de ce nu re luăm spectacolu l  cu Oul. De la premiera lu i  
trecuseră ma i  b ine de 25 de an i !  

C.M.: Aspectul fizic e determinant pentru succesul unui actor? 
M.A.: E important. Cel  mai important e însă farmecul personal ,  care t ine si  

de aspectul f izic. Asta nu înseamnă că trebuie să arăţi neapărat ca Alain belon 
sau Grigore Vasiliu-Birlic. E esenţial să fi i b ine căptuşit pe dinăuntru , eventual ş i  
cu intel igenţă. Evident că un  actor de 1 , 50 m nu va fi pivot în teatrul unde e 
angajat. 

C.M.: Care e defectul cel mai nociv pentru un actor? 
M.A.: Automulţum i rea. E important să te menţi i  tot t impul proaspăt, să ai 

mereu chef de joacă. AltfeL apare comoditatea, m ij loace le încep să se repete. 
Asta nu înseamnă neapărat că de la rol la rol trebuie să vorbeşti altfe l ,  să te 
mach iezi altfe l .  E vorba de a te mobi l iza interior, de a-ţi pune în m işcare resursele 
emoţionale şi  de gândire ,  astfel încât să exişti convingător pe scenă. Altfe l ,  actorul 
intră pe o bandă rulantă, iar nereuşitele sunt expl icate prin neînţelegeri le  cu 
coleg i i ,  cu reg izoru l ,  cu cron icari i .  

C.M.: De-a lungul anilor, aţi jucat zeci de roluri principale. Pe care le 
consideraţi reprezentative pentru Mircea Andreescu? 

M.A.: Magis din Oul de F. Marceau,  pentru că a fost un  început cu dreptuL 
Sunt mu lte roluri care m i-au rămas la in imă,  dar unul important pentru formarea 
mea ca actor a fost Eduard a/ li-lea din p iesa lui C. Marlowe. Un rol în care eu nu 
m-aş fi văzut jucând. E ram considerat !,Jn actor de comedie.  O naivitate . Astăzi nu 
mai sunt valabi le astfel de catalogări . l ndrăzneala a avut-o Mircea Marin. M-am 
trezit în faţa unor probleme noi, unde trebuia să folosesc mj loace d iferite faţă de 
cele folos ite anterior. Un actor bun trebu ie  să joace toate genuri le .  Mai ales într-un  
teatru cu u n  colectiv mai mic ş i  cu ambiţ i i  mari ,  cum e ce l  d in Braşov. De-a l ungu l  
ani lor, am avut ş i  alte întâ ln i ri importante. Cu Alexandru Dabija, cu Alexandru 
Tocilescu. Cu Vlad Mugur, în spectacolu l  cu Mincinosul de Carlo Goldoni la 
Teatrul Odeon din Bucureşt i .  La un moment dat, Vlad Mugur  a fost i nvitat la 
Braşov. Mă tot suna, ca să mă întrebe cum e trupa de la Braşov, care sunt 
condiţi i le ,  cum e vremea. Cunoscându-1 foarte b ine,  nu  cred că Braşovul era 
p regătit să-I găzduiască şi nu e vorba de valoarea trupei . La Braşov e fr ig 
patru-cinci l un i  pe an şi  lui Vlad Mugur  nu-i p lăcea deloc friguL  Dincolo de art istul 
Vlad Mugur, e l  era în viaţa de toate z i le le un  personaj absolut fabulos. Era un  om 
de care trebuia să ai grijă ca de un copi l ,  pentru că făcea tot felu l  de pozne. Cred 
însă că această grijă pe care o i nspira era şi un truc. Cred că îşi amintesc toţi cei 
care au jucat în Mincinosul. Făcea în aşa fel încât ne aduna pe toţi în juru l  l u i ,  
precum pu i i  pe lângă cloşcă. Aveam grijă de  e l ,  ne amuzam. Dincolo de o 
năuceală aparentă, ştia exact ce vrea. Avea o tehn ică formidabi lă de a conduce 
actoruL Cu un început de frază, pe care poate n-o termina . . .  Dacă te gândeai ş i  îi 
găseai tu coptinuarea, ajungeai întotdeauna la cheia scene i ,  a situaţie i ,  a 
personaju lu i .  Im i  amjntesc că spunea:  "Am nevoie de un gong . Un gong ca 
de-nceput de lume !  I ncepem să jucăm Goldoni ! " .  Pentru Vlad Mugur, începutul 
unui spectacol ş i  o piesă erau o lume,  un  un ivers .  Toţi e ram prinşi în jocul lu i ,  
inclusiv Horaţi u Mălăele. Eram toţi cu gura căscată, pentru că Meşterul ne fascina.  
Am lucr?t cu mare p lăcere. I n  plus, eu  cred că teatrul trebuie să f ie un  lăcaş de 
cu ltură .  In pauzele pe care le aveam la repetiţ i i ,  puteam juca şeptic sau table, ori 
puteam vorbi despre fotbal ,  dar la lucrul cu Vlad Mugur, când aveam un  răgaz, de 
foarte mu lte ori se făcea concurs de spus versur i .  Aşa am auzit o poezie foarte 
frumoasă scrisă de către actorul Vasi le N iţu lescu, rostită de Horaţi u Mălăele.  



C.M.: Un actor stie când i-a iesit bine un rol? Există o voce care îi 
şopteşte că rolul i-a ieşit sau trebuie să aştepte confirmarea din partea 
celorlalti? 

M.A.: U n  actor care nu are o antenă care să-i semnaleze dacă e pe drumul 
bun ,  e i nf i rm. Actoru l trebuie să f ie dotat cu capacitatea de a se analiza foarte 
exact, de a-şi stabi l i  etapele pe care le are de parcurs în rol şi a şti la final dacă a 
izbutit sau nu .  Sunt momente m inunate cele în care încep să-ţi iasă lucrur i le.  Cauţi , 
adun i  şi la un  moment dat se declanşează ceva care ţ ine de m i racol .  Nu poate fi 
expl icat ce se întâmplă în clipa în care îţi spui :  "Asta e!" Şi toată lumea din j u r  îşi 
dă seama de lucrul acesta . 

C.M.: Apreciaţi mai mult succesul de public sau cel de critică, de presă? 
M.A.: Am întâlnit şi critici de teatru care pr in câteva vorbe m-au ajutat să-mi 

contu rez nişte lucruri pe care le intu iam. Din păcate, critica v ine abia după ce 
lucrul la un  spectacol e terminat. Aici ,  la Braşov, jucăm tot felu l  de piese, genuri 
foarte diferite: Caragiale,  Shakespeare ,  Mol iere, MroDek, Beckett, Arthur  M i l ler, 
piese bu levardiere şi aşa mai depate. Desigur, la o comedie bulevardieră, dacă 
publ ieu l  râde, e un semn bun .  Uneori însă publ icul poate fi foarte rece la lucru ri 
care sunt izbutite. De aceea e b ine să poţi fi propriul judecător. Criticii de teatru 
sunt ş i  e i  oamen i  şi pot să greşească. 

C.M.: Mulţi dintre colegii dumneavoastră de promoţie joacă în Bucureşti 
şi au fost invitaţi mai des la televiziune, pentru a face filme. A juca teatru la 
Braşov a fost un privilegiu sau o frustrare pentru Mircea Andreescu? 

M.A.: Nu am nici un complex faţă de cei d in  Bucureşti , atâta t imp cât la 
Braşov s-a făcut şi se face teatru bun .  Am făcut f i lm şi într-o vreme şi  televiz iune. 
Am fost actor la Bucureşti la începututl ani lor '90 şi am vrut să rămân . Am jucat în 
primu l  f i lm făcut după 1 989, A 1 1 -a poruncă, regizat de M i rcea Danel iuc şi  m izam 
că voi face şi alte le. Aşa e rau promisiun i le  celor din cinematografie în 1 990. Ceea 
ce s-a întâmplat cu i ndustria f i lmulu i  românesc în următori i  ani  e cunoscut. Fără o 
casă în Bucureşti , cu doi qintre copii studenţi , cu soţia bolnavă, n-am putut rezista 
şi  m-am întors la Braşov. I ntr-un loc unde cred că am construit ceva. I mportant e 
să faci lucruri bune. 

C.M.: După 1 989, în aproape toate oraşele mari au apărut facultăţi de 
teatru în cadrul universităţilor. Nu v-a tentat ca împreună cu alţi colegi să 
propuneţi înfiinţarea unei astfel de facultăţi la Braşov? 

M.A.: E nevoie de mulţi bani pentru o bază materială solidă şi p rofesori 
pentru multe materii de specialitate . Cred că pedagogia de teatru e un lucru foarte 
serios. Dacă un ing iner  prost se mai descurcă, în teatru e ca în medicină.  E păcat 
să nenoroceşti un tânăr, doar pentru a câştiga n işte bani sau pentru a-ţi satisface 
orgoliu l .  La fine le stagiuni i  p recedente, am avut un concurs pentru actori, aici , la 
Teatru l "Sică Alexandrescu". S-au prezentat peste 40 de candidaţi .  Am stat de la 
zece dimineaţa la zece seara în teatru ca să-i ascu ltăm pe fiecare . N-am putut 
alege o fată. N-am văzut un băiat talentat. Au fost foarte slabi. Nu şti u să se 
prezinte la un concurs .  E greu de înţe les ce au făcut patru ani de zi le în t impul 
facultăţii. E păcat de bani i  cheltuiţi de părinţi. Nepermis de mulţi tineri nepregătiţi 
sau fără vocatie. 

C.M.: Ce nu v-a plăcut în lumea teatrului în cei peste 40 de ani petrecuţi 
în ea? 

M.A.: Până în 1 990 se amestecau în treburile teatrului  fe l de fel de indivizi 
care n-aveau legătură cu această artă . La Braşov a fost t imp de doi ani un 
personaj celeh ru îr r  acea peri oadă , tovarăşul Du lea.  Im ixt iunea hJi  în vio.ţa teatru lui 
era făcută r. 1 1  argumente. E ra suficient de citit  şi ,  tocmai din această cuuză , foarte 



periculos. M i-aduc ami11te cum un tovarăş a cerut la o vizionare să f ie schimbat 
numele unu i  personaj .  1 1 chema Porumb. S.? nu se creadă că se face a luzie la 
s ituaţia agricu lturi i .  Cam acesta era n ive lu l .  In an i i  '80, umi l itor m i  s-a părut frigu l  
d in  teatru, de-acasă,  d in  hote lur i .  Peste tot - f rig .  Şi n-aveai ce mânca. Nu  
întâmplător au ieşit m uncitor i i  braşoveni  în  stradă în  noiembrie 1 987. Aici a fost 
foamete. Nu e o figură de stil dacă vă spun că împreună cu soţia mea, timp  de vreo 
zece an i ,  ne-am hrănit cu ce nu mâncau copi i i .  

C.M. :  Profesia de  actor permite o viaţă de  fami l ie normală? 
M.A.:  Eu am avut o viaţă de fami l ie destu l de grea. Am fost foarte sol icitat în 

teatru si am venit de multe ori foarte obosit acasă. Am crescut trei băieti , d intre 
care doi gemen i .  A fost un  efort şi un exerciţ iu de omenesc. Să laşi deoparte nervi i  
şi problemele de la teatru şi  să vi i  acasă cât mai b ine dispus. Nu  întotdeauna mi-a 
reuşit acest l ucru. Acasă am parte de n işte băieţ i  fai n i  ş i  am avut o soţie cu foarte 
multă înţele__gere.  D in  păcate, soţia mea nu mai trăieşte. 

C.M.:  In afară de teatru, ce vă mai pasionează? 
M.A.: Mă pasionează lectura.  Din păcate, nu-mi  permit să-mi cumpăr toate 

cărţile pe care mi le doresc. Am reuşit totuşi să am toate cărţi le lu i  Paulo Coelho 
sau cele ale lui M i rcea Cărtărescu. Dar mai sunt si alte cărti de cit it ,  asa că 
împrumut de la prieten i  ş i  dau cu împrumut de la m ine. M i-ar f i p lăcut să 
g rădinăresc, dar n-am bani ca să-mi cumpăr o căsuţă la ţară. M i-ar fi plăcut să 
călătoresc. Toată viaţa am mers dintr-o parte în alta în autocare. Să nu văd un  
autocar. Mi -ar f i p lăcut să  văd lumea dintr-o maşină civi l izată, fără ca  la capătul 
drumulu i  să mă aştepte un spectacol .  

Ce� HANOLrLI 


